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دولت به تنهایی نمی تواند اصلاحات اقتصادی انجام دهد

  استاد علوم سیاسی داشنگاه تهران گفت: اقتصاد ایران تا بن استخوان یک اقتصاد ناکارآمد دولتی است و بدون یک اصلاح عمیق ساختاری  و تبدیل کردن اقتصاد دولتی به اقتصاد آزاد نمی تواند موفق باشد. وی تاکید 
کرد: اقتصاد دولتی نه تنها در ایران موفق نبوده است، بلکه در ظرف 250 سال گذشته از بعد از انقلاب صنعتی به این سو، این اقتصاد در هیچ کجای دنیا موفق نبوده است. زیبا کلام درخصوص اینکه چرا در ایران بعد 
از انقلاب علی رغم طرفداری دولت های قبل و در حال حاضر طرفداری دولت روحانی از اقتصاد بازار آزاد، این روند بســیار کند و ناقص پیش می رود، اظهار کرد: در ایران نیروهایی هســتند که حیات سیاســی شان در 

گرو اقتصاد دولتی است و نمی توانند بگذارند این اقتصاد سالم شود. وی همچنین با بیان این که این گونه نیست که دولت در ایران به تنهایی بتواند این اصلاحات عمیق اقتصادی را انجام دهد، گفت: این اتفاق 
نیازمند همکاری دیگر نهادهای تأثیر گذار در اقتصاد ایران با دولت ها است. به همین دلیل مسئله چالش اقتصادی که در حال حاضر در پیش پای دولت است، مسئله ای نیست که بتوان آن را در کوتاه مدت و 
با شعار حل کرد. این کارشناس مسائل سیاسی تأکید کرد: به نظر من آقای روحانی باید بیاید واقعیت های اقتصاد را به صورت مستقیم و از تریبون صدا و سیما با مردم در میان بگذارد. این همان کاری است که 

آقای روحانی به هر دلیلی  از انجام دادن آن طفره رفته است.

سوءاستفاده از اظهارات سیف خیانت بود
سیدجلال ســاداتیان عضو اسبق نمایندگی 
ایــران در ســازمان ملل متحــد با اشــاره به 
هجمه های صورت گرفتــه به برجام به بهانه 
اظهارات رئیس بانک مرکزی در شورای روابط 
خارجی آمریکا گفت: وقتی شــما با دشــمن 
در خانه او صحبــت می کنی، باید او را متوجه 

تعهداتش ســاخت و انتظارهای به حق خود را طرح کرد. در واقع آقای سیف با 
اظهارات خود خواستند به آمریکا برای پایبندی به تعهداتش فشار ایجاد کنند. 
ساداتیان ادامه داد: در این راستا مشاهده کردیم افرادی از یک کلمه در سخنرانی 
آقای سیف سوءاستفاده کرده و آن را وسیله ای برای هجمه به کارگزاران نظام 
ســاخته اند که باید در نیت و صداقت این افراد تردید کرد. وی تاکید کرد: وقتی 
اظهارات رئیــس بانک بدون توجه به زمینه و با سواســتفاده از یک کلمه مورد 

دستاویز سیاسی قرار می گیرد ، اگر خیانت نباشد، از پشت خنجر زدن است.

می دانستیم رای نمی آوریم
غلامرضــا مصباحی مقدم عضو شــورای 
مرکزی جامعه روحانیت مبارز گفت: لیستی 
که ما ارائه کردیم این لیســت درســت است 
که حاصل ائتــلاف بود اما لیســتی بود که 
قابلیت تخریــب بالایی داشــت و دیدم که 
این تخریب خیلی قوی صــورت گرفت، به 

حســاب این که عده ای که در این لیســت هســتند تندرو هستند و مخالف 
برجام هســتند تمام لیســت را کوبیدند حــال آن که هم از نقطــه نظر گروه 
 رقیب هم افراد معتدل  در لیســت بود هم افرادی که آن هــا تعبیر به تندرو 

می کنند. 
وی با بیان این موضوع اظهار کرد:   در جلسه شورای مرکزی روحانیت مبارز 
پیش از انتخابات به این نتیجه رســیدیم که لیست ائتلاف رای نمی آورد  اما 

چاره ای جز ترکیبی که لیست با آن بسته شد، نبود. 

شکایت برخی نمایندگان از وزارت کشور
سخنگوی کمیســیون اصل 90 مصطفی 
 افضلی فرد اظهار کــرد: برخی نمایندگان 
به کمیســیون اصــل 90 از وزارت کشــور 
شــکایت کردند که محتوای شــکایت آنها 
اســتفاده از افراد جهت دار در انتخابات و 
افراد شــناخته شــده ای که به سود جویی 

در این عرصه معروف بودند، اســت. افضلی فر ادامه داد: این شکایت به 
وزارت کشور ارســال شد و توضیح و استدلال و جوابیه فرماندار این حوزه 
انتخابیــه این بود که نتوانســتند افــراد بی طرفی را بــرای انتخابات پیدا 
کننــد و به همین دلیل از چنین افرادی اســتفاده کردند . اســتدلال این 
نماینده مورد قبول واقع نشــد و مجددا اظهارات ایشــان به وزارت کشور 
جهت پاســخ ارسال شــد چون به باور این نماینده توضیحات ارائه شده با 

واقعیت منافات دارد. 

ملاقات با جان کری 
ضروری است

محمدجــواد ظریف که برای شــرکت در نشســت 
توسعه پایدار و مراسم امضای تعهدات کنوانسیون 
تغییــرات آب و هوا به نیویورک ســفر کرده اســت، 
افــزود : این ســفر فرصتی اســت تا بــا حضور در 
مجامع فکری و مصاحبه هــا از اقداماتی که گروه 
های معاند ایران برای فضا ســازی و ادامه فضای 
ایران هراسی قبل از برجام طراحی و اجرایی کردند 

پیشگیری کنیم.
وزیر امور خارجه کشــورمان با اشــاره به این نکته که 
مدت هاست برای موضوع پیگیری اجرای برجام) از 
روز اجرایی شدن برجام تاکنون( ملاقات حضوری با 
وزیر امور خارجه آمریکا انجام نشــده است و فرصتی 
برای این اقدام نداشتیم، تاکید کرد: لازم بود با توجه 
به ضرورت پیگیری اجرای جدی برجام توسط آمریکا 
، یک دیدار با جان کری وزیر امور خارجه آمریکا انجام 
شود. رئیس دستگاه دیپلماســی کشورمان تصریح 
کرد :هماهنگ شده اســت تا آقای جان کری برای 
این ملاقــات به نیویورک بیاید و ایــن ملاقات انجام 

خواهد شد.
ظریف برنامــه های خود در نیویورک را فشــرده و 
ترکیبــی همراه با حضور در اجــلاس ملل متحد و 
ملاقات های دو جانبه با مقامات برخی کشــورها 
و حضــور در محافــل علمی و رســانه ای آمریکا و 
همین طور پیگیری بحث برجام دانســت.  ظریف 
همچنین در پاســخ به این پرسش که محور اصلی 
گفت وگو با کری چیســت و آیا همان نقل قول شما 
در اشــپیگل اســت که گفتید ما تنها از آمریکا یک 
چیز می خواهیــم و آن اینکه مانع مــراودات ما با 
اروپا نشــود، گفت: مــا دنبال ایــن نبوده ایم که با 
آمریکا ارتباط اقتصادی داشته باشیم ضمن اینکه 
ما منعی هم برای ارتباط سالم اقتصادی با آمریکا 
نداریــم ولی آمریکایی ها مشــکلاتی در مصوبات 
کنگره شــان دارند. ظریف تصریح کرد: برجام به 
دنبال تغییر آن مصوبات نبود بلکه برجام به دنبال 
مداخله نکردن آمریکا در ارتباطات ایران با ســایر 

کشورها بود.
وزیر امــور خارجه کشــورمان در تشــریح راههای 
پیگیری برجام گفت: یا بنده در نیویورک پیگیر شدم 
یا همکارم آقای دکتر ســیف در واشنگتن مذاکرات 
داشــتند و هم پیگیری هایی کــه از طریق ای میل 
و ســایر ارتباطات و همچنین کمیســیون مشترک 
در ویــن و روز جمعــه همه اینها با هــدف جلوگیری 
از مداخله آمریکا بــود. وی درباره هدف خود از این 
پیگیری ها افزود: باید جلوگیــری کنیم از مقرراتی 
که قبلا آمریکایی ها داشــتند کــه بخواهند مانع از 
این شوند که ســایر موسسات پولی و مالی در اروپا و 
آسیا با جمهوری اســلامی ارتباطات بانکی و مالی 

داشته باشند.
ظریــف گفت: این تــلاش ها و اقدامــات برای این 
اســت که در طول سال های گذشــته آمریکایی ها 
یک مجموعه ای مقررات و موانع ایجاد کردند که به 
علت برجام از نظر قانونی رفع شــده حالا لازم اســت 
همه موسساتی که از این مقررات در گذشته خسارت 
دیده اند اطمینان حاصل کنند که در آینده خســارت 
نخواهند دید. وی افزود: یک قسمت این کار قانونی 
است که از نظر ما انجام شده و یک قسمت دیگر کار 
اطمینان بخشــی به موسســات مختلف است که با 
ایران ارتباط دارند که این یک مقدار بیشــتری طول 

می کشد.

ایلنا نوشت: شش سناریو برای هیئت رییسه مجلس
در مجلس آینده بر اساس قرار گرفتن اصولگرایان و اصلاح طلبان در مجلس، شش سناریو محتمل است و با مشخص شدن ترکیب 

نمایندگان در دور دوم انتخابات، می توان با اطمینان بیشتری درباره نشستگان صندلی بالایی صحبت کرد.
 نامه نیوز نوشت: احیای اصول گرایان سنتی با جدایی از رادیکال ها

حالا بعد از شکست در هفتم اسفند جریان اصول گرای سنتی برای جدا کردن راه خود از طیف رادیکال اصول گرا باید خطوط سیاسی خود 
را در مقابل با دولت، برجام و مسائل فرهنگی و اجتماعی مشخص کنند.

 رویداد 24 نوشت: مرگ و زندگی رهروان ولایت در دستان لاریجانی
در حالیکه تحلیلگران سیاسی ماهیت مجلس دهم را یک عامل تعیین کننده در نتیجه انتخابات دوره دوازدهم ریاست جمهوری در خرداد 

سال آینده می دانند، در فاصله ۱0 روز تا مرحله دوم انتخابات مجلس دهم هنوز آرایش سیاسی و فراکسیونی مجلس بعدی به رغم 
مشخص شدن اکثریت کرسی های بهارستان در هاله ای از ابهام قرار دارد.

 فردا نیوز نوشت: یک بام و چند هوای پلیس در مقابل سفارت خانه ها!
نیروی انتظامی طی سال های اخیر در مورد تجمع افراد در مقابل سفارت خانه ها رویه واحدی اتخاذ نکرده است. آنچه نیروهای پلیس ایران در مقابل 

سفارت خانه های انگلیس، فرانسه، عربستان و حالا افغانستان از خود بروز داده اند، از نظاره گر بودن صرف تا خشن ترین برخوردها متغیر است.
 صراط نیوز نوشت: فیلم انتخاباتی با موضوع یارانه؟

چه شده که کابینه روحانی که با انواع تصمیمات لیبرالیستی جای خود را در قلب متمولان و سرمایه داران باز کرده، ناگهان حامی 
مستضعفان شده است؟

عکس روزسایت نگار

تصویرگری کودکان 
سمنانی از رئیس 
جمهور
این مجموعه از تصاویر 
تصویرگری کودکان 
سمنانی از سفر حجت 
الاسلام والمسلمین 
حسن روحانی رییس 
جمهوری اسلامی ایران 
به استان سمنان را 
نشان می دهد.

خبرنامه

تصویب بنزین چند نرخی 
تلاش مخالفان چندنرخی شدن بنزین به جایی نرسید

هفته گذشته نمایندگان مجلس شورای اســلامی، مصوبه  ای را درباره افزایش 
پلکانی قیمت بنزین که توسط احمد توکلی نماینده عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس بود را تصویب کردند، اما چند ساعت بعد از این تصمیم گیری و در جلسه 
بعد از ظهر همان روز نمایندگان این مصوبه را لغو کرده و برای بررســی بیشــتر به 
کمیســیون تلفیق بازگرداندند. با این حال در نهایت و پس از گذشــت یک هفته 
مخالفان این طرح نتوانستند مانع از چند نرخی شدن بنزین در سال جدید شوند و 
در نهایت صبح امروز مجلس تکلیف بنزین را در کشور یک سره کرد و با چند نرخی 
شــدن آن موافقت شد. نمایندگان در نشســت امروز مجلس شورای اسلامی در 
جریان بررســی بند الحاقی ۱ تبصره ۱4 لایحه بودجه سال 95 با اصلاح این بند 
الحاقی با ۱03 رأی موافق، 7 رأی مخالف و 3 رأی ممتنع از مجموع ۱94 نماینده 

حاضر در صحن موافقت کردند.
بنابراین مصوبه، دولت مکلف شد حداکثر چهارماه پس از تصویب این قانون کلیه 
وسایل نقلیه سبک و سنگین اعم از بنزینی، نفت گاز )گازوئیلی( و دوگانه سوز را به 
کارت سوخت مجهز کند و از آن تاریخ عرضه هرگونه سوخت به کلیه وسایل نقلیه 

صرفا با استفاده از کارت مذکور و براساس بندهای زیر انجام می پذیرد:
الف – هزینه واگذاری کارت هوشمند سوخت از مالک خودرو دریافت شود.

ب – قیمت انواع ســوخت برابر قیمت آنها در پایان سال ۱394 با رعایت بندهای 
این تبصره خواهد بود.

ج- در صورتیکه وسیله نقلیه با استفاده از کارت سوخت جایگاه و یا مازاد بر سهمیه 
تعیین شده توسط دولت )سهمیه پایه( سوخت گیری کند، بهای سوخت تحویلی 

براساس قیمت تمام شده خواهد بود.
د- قیمت تمام شــده موضوع این تبصره عبارت اســت از قیمــت تحویل در بندر 
)فوب( خلیج فــارس به اضافه هزینه های جانبی شــامل ریزش،  تبخیر، بیمه،  
انتقال، حمل،  توزیع و عوارض قانونی موضوع جزء 2 تبصره ماده ۱6 و بند ج ماده 
38 قانون مالیات بر ارزش افزوده و نرخ کارمزد مناسب پرداختی به جایگاه داران 

که توسط دولت تأمین می شود.

چندنرخی شدن، کاهش یا افزایش فساد؟
بر اساس رویه ای که از آبان ماه سال گذشته مبتنی بر تک نرخی شدن بنزین شروع 
شد، تقریبا کارت سوخت از جیب دارندگان خودرو خارج شد و کسی از کارت شخصی 
استفاده نمی کند. همین دستمایه نمایندگان برای تغییرات جدید در نرخ بنزین شده 
است، نمایندگان مجلس بر این اعتقاد هستند که با کمک کارت سوخت بهتر می 
توان اوضاع بنزین را در کشــور کنترل کرد. احمد توکلی، عضو کمیسیون برنامه، 
بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی و طراح بند الحاقی به قانون بودجه سال 
95 درباره بنزین با اشاره به اهمیت کارت سوخت اعتقاد دارد کارت سوخت می تواند 
با دسته بندی کردن مشــتریان، امکانی را برای دولت فراهم کند که سیاستهای 
مناسبی را اعمال کند؛ مثل اینکه از مصرف زیاد جلوگیری کند یا از آنها که بیش از 
اندازه مصرف می کنند، مالیاتی به عنوان عوارض آلایندگی دریافت کند.توکلی در 
خصوص طرح پیشــنهادی خود توضیح داد: بر اساس طرح پیشنهادی، دولت 
موظف می شود که مصرف متوسط مردم را به عنوان مقدار پایه در نظر بگیرد. بیش 
از این مقدار را به صورت پلکان های 40 لیتری عوارض را زیاد کند. در نتیجه، کسی 

که در حد متوسط مردم و یا کمتر مصرف می کند، هیچ عوارض و مالیاتی پرداخت 
نمی کند،اما چنانچه فردی بیش از متوسط مردم مصرف کند، به صورت پلکانی باید 
مالیات بیشتری بدهد. قیمت گذاری پلکانی در حال حاضر، در مورد برق دارد اجرا 
می شود و مشکلی هم ایجاد نشده است. عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس با مردود دانستن امکان افزایش فساد و قاچاق با اجرای این طرح، افزود: 
این روال نه تنها فساد ایجاد نمی کند، بلکه جلوی فساد را خواهد گرفت؛ چراکه در 
حال حاضر، اغلب مردم با کارت جایگاه بنزین می زنند و این باعث می شود که فساد 
به سرعت رشد کند. اما این گفته های توکلی با مخالفت کسانی که مستقیم با بحث 
بنزین سر و کار دارند، روبه رو شد. حاج محمد زاده، رئیس اتحادیه جایگاهداران در این 
 باره گفته بود: این گونه که آقایان در مجلس پیش بینی کرده اند، نرخ سوخت در کشور 
دو برابر خواهد شد، مضاف بر اینکه خودروهای سواری، تنها مصرف کننده بنزین در 
کشور نیستند و خودروهای سنگین نیز شامل آن خواهند شد. وی در پایان گفت: ما 
می گوییم اگر می خواهند قیمت نفت را افزایش دهند، نیازی به این بازی ها نیست 
و به راحتی با یک دستورالعمل نرخ ها را افزایش دهند، باید از این بازه های پلکانی 
و دیگر مسائل خودداری کنیم.از سوی دیگر، هم اکنون بنزین در ایران به قیمت 
بیش از قیمت فوب خلیج فارس است و اگر بحث قاچاق در کشور را بهانه این کار قرار 
داده اند، باید گفت برای قاچاقچی صرف نمی کند با این قیمت ها بنزین قاچاق کند.

طرحی مغایر با اقتصاد مقاومتی
غلامعلی جعفر زاده ایمن آبادی نماینده مردم رشــت و عضو کمیســیون برنامه و 
بودجه مجلس از مخالفان این طرح بود به نظر این نماینده، بنزین در کشور ایران 
جزو کالاهای اساسی به شمار می آید و هر گونه تغییر در آن در بخش های دیگر از 
جمله نرخ نان تا نرخ ویزیت پزشکان مؤثر است. وی در این باره می گوید: در سال 
اقتصاد مقاومتی باید به گونه ای عمل شود که مردم شاهد شکوفایی اقتصاد کشور 
توأم با ایجاد رفاه شوند؛ اما عملًا کاری را در مجلس انجام می دهیم که دقیقاً خلاف 
این است، مصوبات با سرعت تمام بدون بررسی و کار شناسی لازم در حال تصویب 
است و نه دولت و نه مجلس برنامه ای برای سال های بعد ندارد. این نماینده گفت: 

ما به  شــدت با این قضیه مخالفیم و تا جایی که امکان دارد مانع چند نرخی شدن 
بنزین خواهیم شــد، زیرا تجربه 37 ساله نشــان داده که دولت به  شدت در بحث 
نظارت ها ضعیف است و ایجاد مراحل پلکانی و چند نرخی چیزی جز رانت و فساد 
برای کشور نداشته است. مهرداد بذرپاش نیزدر جلسه علنی هفته گذشته که این 
طرح مطرح شد جزء مخالفان بود. او با استناد به اصل سوم قانون اساسی و با انتقاد 
از مصوبه بنزینی صبح مجلس اظهار کرد: با این مصوبه، نیمی از مصرف بنزین 
کشور با قیمت بالای 2هزار تومان فروخته می شود. برداشت مجلس در هنگام 
تصویب این پیشنهاد این بود که قرار است درباره کارت های سوخت  تصمیم گیری 

شود. در صورتی که این گونه نبود، این مصوبه چند ابهام دارد.
عضو هیأت رئیسه مجلس با اشاره به ابهامات این مصوبه گفت: انواع سوخت در 
این مصوبه تک نرخی می شود و در مصرف بالای ۱80 لیتر بنزین، بالای 2 هزار 
تومان اخذ می شــود.همچنین در این مصوبه آمده اســت، اگر مصرف بنزین از 
مصرف پایه بالاتر رود، قیمت بنزین بیشتر باشد، در صورتی که مصرف پایه در این 
مصوبه مشخص نیست تا عوارض مازاد گرفته شود، در این مصوبه قید شده است، 
در مصارف بالای ۱50 لیتر باید بر اساس قیمت تمام شده پرداخت شود. حال قیمت 
تمام شده بنزین را چه کسی تعیین می کند و چه کسی آن را اعلام می کند؟ ای نها 
جای ابهام دارد، همچنین در این مصوبه، موضوع حمل ونقل عمومی مشخص 
و معلوم نیست که برای مصارف حمل ونقل عمومی چه مبلغی باید پرداخت شود. 
بذرپاش تأکید کرد: مردم فکــر می کنند مجلس برای تحقق اقتصاد مقاومتی 
می خواهد قیمت ها را بالاتر ببرد، در صورتی که این گونه نیست. ما اگر از صبح 
هیچ مصوبه ای نداشــتیم برای مردم بهتر بود تا چنین مصوبه ای وضع شــود. 
علی لاریجانی در پاســخ به اخطار قانون اساسی بذرپاش گفت: ابهامات قبل 
از رأی  گیری باید مشخص می شد. من معتقدم برخی از ابهامات درست بوده و 
بهتر است کمیسیون این موضوع را بررســی کند و اگر ابهامی هست آن را رفع 
کند. ســپس علی لاریجانی این اخطار را در میان نمایندگان به رأی گذاشــت و 
نمایندگان با ۱43 رأی موافق، ۱4 رأی مخالف و 2 رأی ممتنع با ارجاع این مصوبه 

به کمیسیون تلفیق بودجه موافقت کردند.


